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Román politikai elemzők egyön-
tetűen az európai normákkal és 
a Velencei Bizottság ajánlása-
ival összeegyeztethetetlennek 
tartják, hogy a Ludovic Orban 
vezette kormány néhány hónap-
pal a helyhatósági megmérette-
tés előtt, parlamenti vita nélkül 
kíván változtatni a választásokat 
szabályozó törvényen. A brüsz-
szeli intézmények  még nem 
reagáltak érdemben a tervezett 
lépésre.

 » PATAKY ISTVÁN

M iután az Európai Bizottság 
(EB) és különböző brüssze-
li intézmények részéről az 

utóbbi években – a Szociáldemok-
rata Párt kormányzása alatt – ren-
geteg bírálat fogalmazódott meg 
a román jogállamiság helyzetével 
kapcsolatosan, a Krónika most azzal 
a kérdéssel fordult az EB-hez, hogy 
mennyire tartják összeegyeztethe-
tőnek az uniós joggyakorlattal, és 
általában az európai demokratikus 
elvekkel a Ludovic Orban vezette ka-
binet kezdeményezését a választási 
törvény módosítására, alig több mint 
négy hónappal a helyhatósági meg-
mérettetés előtt. Kérdésünket több, 
sajtókapcsolatokért felelős tisztség-
viselőnek is elküldtük. Lapzártánk 
előtt érkezett egy szűkszavú válasz, 
mely szerint a választások megszer-
vezése a nemzeti hatóságok hatás-
körébe tartozik, az ő felelősségük. 
Informálisan hozzátették: a Velencei 
Bizottság ajánlásaival kapcsolatban 
az Európa Tanácsot keressük.

Az Európai Szocialisták Pártjá-
nak (PES) főtitkár-helyettese, Marije 
Laff eber ugyanakkor néhány nap-

pal ezelőtt állást foglalt a tervezett 
törvénymódosítással kapcsolat-
ban. Szerinte a választási jogsza-
bály nyílt vita nélküli változtatása 
néhány hónappal a szavazás előtt 
„nyomást helyez a demokratikus 
normákra, a demokrácia értékei-
re és elveire”. A PES aggodalmaira 
román részről Rareș Bogdan, a PNL 
európai parlamenti csoportjának 
vezetője reagált. A korábbi magyar-
ellenes megnyilvánulásairól ismert 
volt műsorvezető védekezésként a 
PSD korábbi antidemokratikus in-
tézkedéseinek felemlegetésével vá-
laszolt. 

Két román politikai elemzőt is meg-
kérdeztünk a módosítás időzítéséről. 
A véleményformáláskor általában 

a jobboldali pártokkal szimpatizáló 
Andrei Țăranu politológus a Krónika 
megkeresésére elmondta, a válasz-
tásokat szabályozó törvény megvál-
toztatása a megmérettetés évében 
ellentétes az Európa Tanács függet-
len alkotmányjogászokból álló ta-
nácsadó szerve, a Velencei Bizottság 
által 2002-ben elfogadott választási 
kódexében foglaltakkal. „Bármeny-
nyire is próbálja a PNL különböző 
svindlizésekkel – ilyen például, hogy 
a kétfordulós polgármester-választás 
növeli a szavazói kedvet – védeni ál-
láspontját, a jogszabály módosítása 
ellentétes a kódex 65-ös cikkelyével” 
– hangsúlyozta az elemző. 

A Velencei Bizottság dokumentu-
mában az említett kitétel leszögezi: 

VÁLASZTÁSITÖRVÉNY-MÓDOSÍTÁS: A PNL-KORMÁNY SEMMIBE VENNÉ A KORÁBBAN MAGASZTALT VELENCEI BIZOTTSÁG AJÁNLÁSÁT 

Most nem számítanak az európai elvek?

Korodi polgármesterként „orvosolná” Csíkszereda gondjait

Mesterkednek. Európai irányelvekbe ütközik a kétfordulós polgármester-választás bevezetése
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egy évvel a megmérettetés előtt el 
kell kerülni a szavazási rendszer 
változtatását. „Nem annyira a vá-
lasztási rendszerek módosítását 
kell kerülni – azok bármikor ja-
víthatók –, hanem a gyakori vagy 
kevéssel (legtöbb egy évvel) a vá-
lasztások előtt történő változtatá-
sokat. A módosításokat elkerülhe-
tetlenül egy politikai párt érdeke 
diktálja akkor is, ha nincs is szán-
dék a manipulálásra” – fogalmaz 
a kódex. Mint ismeretes, korábban 
a PNL rendre a Velencei Bizott-
ság megállapításaira, illetve azok 
megszegésére hivatkozva bírálta 
a PSD-kormány lépéseit. A poli-
tológus ugyanakkor megjegyezte, 
a törvény felelősségvállalással 
való módosításának nyilvánva-
lóan egy olyan bizalmatlansági 
indítvány kiprovokálása az igazi 
célja, amely előre hozott válasz-
tásokhoz vezetne. „A PSD-vel és 
az RMDSZ-szel kapartatnák ki a 
forró gesztenyét” – fogalmazott 
Țăranu. Szerinte sok olyan PNL-es 
városvezető van – főleg az egykori 
PDL-ből érkezettek –, aki ellenzi a 
kétfordulós megméretést. 

Bogdan Duca politológus – aki 
eddigi megnyilatkozásai alapján 
inkább a PSD-vel rokonszenve-
zők körébe sorolható – ostoba 
demagógiának nevezte a kezde-
ményezést. Az elemző lapunknak 
nyomatékosította: a törvény meg-
szavazható, de alkalmazása súlyo-
san sértené az európai normákat 
és a Velencei Bizottság ajánlásait. 
„Valójában egy demagóg, olcsó já-
ték szemtanúi vagyunk, melynek 
célja idő előtti választások kipro-
vokálása három-négy hónappal a 
menetrend szerinti megmérettetés 
előtt. Aggaszt a kialakult káosz, a 
vágy, hogy mindenáron előre ho-
zott választások legyenek” – tette 
hozzá Duca.

 »  A választá-
sokat szabályozó 
törvény meg-
változtatása a 
megmérettetés 
évében ellen-
tétes az Európa 
Tanács független 
alkotmányjo-
gászokból álló 
tanácsadó szer-
ve, a Velencei 
Bizottság által 
2002-ben elfo-
gadott válasz-
tási kódexében 
foglaltakkal.

 » ISZLAI KATALIN

Ráduly Róbert Kálmán után egy 
nappal Korodi Attila parlamen-

ti képviselő is bejelentette, hogy 
indul az RMDSZ által szervezett 
március 7-ei előválasztáson Csík-
szeredában a polgármesterjelölti 
tisztségéért. A zöldségpiac parko-
lójában tartott tegnapi sajtótájé-
koztatóján elmondta, döntését az 
elmúlt hetekben rengeteg találkozó 
és egyeztetés előzte meg, amelyek 
mind alátámasztották, amit maga 
is tudott. „A városnak elhúzódó 
gondjai vannak, amelyek orvosra 
és orvoslásra várnak. Azért is vá-
lasztottam ezt a helyszínt a beje-
lentésemhez, mert a zöldségpiac 
környékén uralkodó állapotok azt 
mutatják: ebben a városban nincs 
rend, nincs rendszer. Nincs kultu-
rált parkolás, a közlekedés kaoti-
kus, bizonyos órákban elviselhetet-
len. Egy megyeszékhely piaca nem 
ilyen állapotban kellene működ-
jön, és nem ilyen magas árakkal” 

– hangsúlyozta a képviselőházi 
RMDSZ-frakció vezetője. Hozzátet-
te, a magas árak más területeken 
is érezhetők a városban, például 
az ingatlanpiacon. Szerinte a fel-
sorolt problémák elriasztják a fia-
talokat, pedig pontosan az volna a 
cél, hogy vonzó legyen számukra a 
város. „Hasonlóan kell viszonyulni 
az üzleti beruházásokhoz, a céga-
lapításhoz, a város motorjait ilyen 
szempontból be kell indítani, mert 
stagnálnak” – húzta alá Korodi.

Arra is kitért, hogy a kampány 
során szeretné feltárni a problémá-
kat, és megoldásokat kínálni azok-
ra. „Olyan gondokat soroltam fel, 
amelyek megoldása önkormányzati 
hatáskör. Rendszerezni kell, rendet 
kell tenni, segíteni kell azoknak, 
akik tenni akarnak. És ami a leg-
fontosabb: a döntéshozatalba be 
kell vonni az embereket. A városhá-
za nem elefántcsonttorony, hanem 
intézmény, amely úgy működhet 
jól, ha a polgárok is részt vesznek 
benne” – fogalmazott Korodi, aki 

arról is beszélt, hogy saját meglátá-
sa szerint mi teszi alkalmassá a pol-
gármesteri feladatkör elvégzésére. 
Egyebek mellett csapatjátékosnak 
tartja magát, aki olyan döntéseket 
támogat, amelyek szakemberek ál-
tal, az érintettek bevonásával van-
nak kidolgozva. „Az új évtizedben 
új megoldásokat kell adni Csíksze-
reda régi problémáira, illetve az új 
feladatokra is koncentrálni kell. 
Ehhez az szükséges, hogy képzett, 
egészséges környezettel tudjunk a 
jövő elé nézni egy olyan városban, 
ahol jó élni, ahol felszerelt iskolák-
ban vagy egyetemen lehet tanulni, 
idősként biztonságban érezhetjük 
magunkat, fiatalként pedig bátran 
nekivághatunk az életnek” – sorol-
ta a parlamenti képviselő.

A sajtótájékoztató végén kérdé-
sünkre, hogy amennyiben meg-
nyeri a választásokat, kit javasolna 
képviselőként helyére, Korodi kité-
rő választ adott. Mindössze annyit 
mondott, hogy egyelőre az elővá-
lasztásra érdemes figyelni.

Csapatjátékosnak tartja magát az előválasztáson induló Korodi




